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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 

____________ 

 
ROTATING ELECTRICAL MACHINES –  

 
Part 23: Repair, overhaul and reclamation 

 
FOREWORD 

1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote international 
co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To this end and 
in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, Technical Reports, 
Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC Publication(s)”). Their 
preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested in the subject dealt with 
may participate in this preparatory work. International, governmental and non-governmental organizations liaising 
with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely with the International Organization for 
Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees.  

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence between 
any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications.  

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of patent 
rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

International Standard IEC 60034-23 has been prepared by IEC technical committee 2: Rotating 
machinery. 

This first edition cancels and replaces IEC TS 60034-23 published in 2003. This edition 
constitutes a technical revision.  

This edition includes the following significant technical changes with respect to the previous 
edition: 

– the title of the standard has been changed to Rotating electrical machines – Part 23: Repair, 
overhaul and reclamation; 

– Clause 1 Scope 

• Hydrogen cooled turbine generators added to special applications, 

• maintaining or improving the rated energy efficiency added 

• ensuring environmental considerations are taken into account added; 



IEC 60034-23:2019 © IEC 2019 – 7 –  

– Clause 4 General Principles added to cover: hazardous areas, traction motors, machine 
efficiency, environment, end of life recycling. and circular economy considerations; 

– Clause 5 General: Scope of work, health and safety, standards, quality, information required 
and documentation now covered; 

– Original Annexes B and C incorporated into the standard; 
– Clause 9 Final tests updated; 
– Clause 10 Additional requirements for the repair and testing of DC machines added; 
– Clause 11 Additional requirements for the repair and testing of High Voltage AC machines 

added; 
– Clause 12 Customer reports and handover added; 
– New Annex B standard tolerances added. 

The text of this International Standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

2/1923/FDIS 2/1924/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this International Standard can be found in the 
report on voting indicated in the above table. 

This document has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

A list of all parts in the IEC 60034 series, published under the general title Rotating electrical 
machines, can be found on the IEC website. 

The committee has decided that the contents of this document will remain unchanged until the 
stability date indicated on the IEC website under "http://webstore.iec.ch" in the data related to 
the specific document. At this date, the document will be  

• reconfirmed, 

• withdrawn, 

• replaced by a revised edition, or 

• amended. 
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ROTATING ELECTRICAL MACHINES –  
 

Part 23: Repair, overhaul and reclamation 
 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 60034 covers the procedures necessary to ensure the satisfactory repair, 
overhaul, and reclamation of all types and sizes of rotating electrical machines covered by the 
IEC 60034 series. The standard creates a generic industry procedure covering common aspects 
of a complete repair. The scope of work depends on the machine type, rating, condition, and 
the importance of plant reliability and safety. It includes 

• determining cause of failure, where necessary; 

• determining the extent of repair, as applicable; 

• defining revised performance, operating and ambient conditions, if required; 

• reviewing the original design, and upgrading the specification of the design, if required; 

• proving the quality and performance of the repaired machine, maintaining or improving the 
rated energy efficiency;  

• ensuring environmental considerations are taken into account. 

This document does not supersede the requirements prescribed in IEC 60079-19 or elsewhere 
concerning the repair and overhaul for machines used in explosive atmospheres. 

Machines for special applications such as hermetic, submersible, nuclear, hydrogen cooled 
machines, military, aviation and traction motors might have additional requirements, which are 
the subject of agreement between the service facility and user. 

This document is not intended to take the place of the original machine manufacturer’s 
instructions and recommendations.  

Re-designs and performance changes requiring machine designer input are beyond the scope 
of this document.  

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their content 
constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition cited applies. 
For undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 60034 (all parts), Rotating electrical machines 

IEC 60034-1, Rotating electrical machines – Part 1: Rating and performance 

IEC 60034-6, Rotating electrical machines – Part 6: Methods of cooling (IC Code) 

IEC 60034-11, Rotating electrical machines – Part 11: Thermal protection  

IEC 60034-30-1, Rotating electrical machines – Part 30-1: Efficiency classes of line operated 
AC motors (IE code) 
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IEC TS 60034-30-2, Rotating electrical machines – Part 30-2: Efficiency classes of variable 
speed AC motors (IE-code) 

IEC 60050-411:1996, International Electrotechnical Vocabulary – Chapter 411: Rotating 
machines 

IEC 60060-1, High-voltage test techniques – Part 1: General definitions and test requirements 

IEC 60072-2, Dimensions and output series for rotating electrical machines – Part 2: Frame 
numbers 355 to 1000 and flange numbers 1180 to 2360 

IEC 60079-19, Explosive atmospheres – Part 19: Equipment repair, overhaul, and reclamation 

IEC 60136:1986, Dimensions of brushes and brush-holders for electrical machinery 

ISO 21940-11, Mechanical vibration – Rotor balancing – Part 11:Procedures and tolerances for 
rotors with rigid behaviour 

3 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the terms and definitions given in IEC 60034 (all parts) and 
the following apply. 

ISO and IEC maintain terminological databases for use in standardization at the following 
addresses: 

• IEC Electropedia: available at http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: available at http://www.iso.org/obp 

3.1  
customer 
person or company, who places the order for a repair with the service facility and may or may 
not be the owner or user of the machine 

3.2  
dismantling 
disassembly of a machine into component parts or sub-assemblies 

3.3  
maintenance 
routine actions taken to preserve the installed equipment in a fully serviceable condition 

3.4  
manufacturer 
party responsible for the manufacture of the machine as originally supplied 

3.5  
overhaul 
action to restore to fully serviceable condition equipment which has been in use or in storage 
for a period of time but which is not faulty 

3.6  
reclamation 
means of repair involving the removal or addition of material to reclaim component parts which 
have sustained damage, in order to restore such parts to a serviceable condition in accordance 
with the original standards and specifications 

http://www.electropedia.org/
http://www.iso.org/obp
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AVANT-PROPOS 

1) La Commission Electrotechnique Internationale (IEC) est une organisation mondiale de normalisation composée 
de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de l’IEC). L’IEC a pour objet de 
favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines de 
l'électricité et de l'électronique. À cet effet, l’IEC – entre autres activités – publie des Normes internationales, 
des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au public (PAS) et des 
Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de l’IEC"). Leur élaboration est confiée à des comités d'études, aux 
travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les organisations 
internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec l’IEC, participent également aux 
travaux. L’IEC collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), selon des 
conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de l’IEC concernant les questions techniques représentent, dans la mesure du 
possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de l’IEC intéressés 
sont représentés dans chaque comité d’études.  

3) Les Publications de l’IEC se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de l’IEC. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que l’IEC 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; l’IEC ne peut pas être tenue responsable de 
l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de l’IEC s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de l’IEC dans leurs publications nationales 
et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de l’IEC et toutes publications nationales ou 
régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) L’IEC elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de l’IEC. L’IEC n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de certification 
indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à l’IEC, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou mandataires, 
y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités nationaux de l’IEC, 
pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre dommage de quelque 
nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais de justice) et les dépenses 
découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de l’IEC ou de toute autre Publication de l’IEC, 
ou au crédit qui lui est accordé.  

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication. 

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de l’IEC peuvent faire l’objet 
de droits de brevet. L’IEC ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits de 
brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La Norme internationale IEC 60034-23 a été établie par le comité d'études 2 de l’IEC: Machines 
tournantes. 

Cette première édition annule et remplace l’IEC TS 60034-23 parue en 2003. Cette édition 
constitue une révision technique.  

Cette édition inclut les modifications techniques majeures suivantes par rapport à l'édition 
précédente: 

– le titre de la norme a été modifié en "Machines électriques tournantes – Partie 23: 
Réparation, révision et remise en état"; 

– Article 1 Domaine d'application 

• turbogénératrices à refroidissement par hydrogène ajoutées à des applications 
spéciales; 
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• ajout des maintien ou amélioration du rendement énergétique assigné 

• ajout de l’assurance de la prise en compte des considérations liées à l’environnement 
– ajout de l'Article 4 Principes généraux pour couvrir: les zones dangereuses, les moteurs de 

traction, le rendement des machines, l'environnement, la fin du cycle de vie et le recyclage, 
ainsi que des considérations concernant l'économie circulaire;  

– Article 5 Exigences générales: les thèmes suivants sont maintenant traités:étendue du 
travail, santé et sécurité, normes, qualité, informations exigées et documentation; 

– Les Annexes B and C originales intégrées dans le corps de la norme; 
– mise à jour de l'Article 9 Essais finaux; 
– Article 10 Exigences supplémentaires pour la réparation et les essais sur les machines à 

courant continu ajoutées; 
– Article 11 Exigences supplémentaires pour la réparation et les essais sur les machines à 

courant alternatif haute tension ajoutées; 
– Article 13 Rapports destinés au client et transfert ajouté; 
– Nouvelle Annexe B normes et tolérances ajoutée. 

Le texte de cette Norme internationale est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

2/1923/FDIS 2/1924/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cette Norme internationale. 

Ce document a été rédigé selon les Directives ISO/IEC, Partie 2 

Une liste de toutes les parties de la série IEC 60034 publiées sous le titre général Machines 
électriques tournantes, peut être consultée sur le site web de l'IEC. 

Le comité a décidé que le contenu de ce document ne sera pas modifié avant la date de stabilité 
indiquée sur le site web de l’IEC sous "http://webstore.iec.ch" dans les données relatives au 
document recherché. À cette date, le document sera  

• reconduit, 

• supprimé, 

• remplacé par une édition révisée, ou 

• amendé. 
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Partie 23: Réparation, révision et remise en état 
 
 
 

1 Domaine d’application 

La présente partie de l'IEC 60034 couvre les procédures nécessaires pour assurer la 
réparation, la révision et la remise en état de tous types et tailles de machines électriques 
tournantes couvertes par la série IEC 60034. La norme crée une procédure industrielle 
générique qui couvre les aspects courants d'une réparation complète. L’étendue du travail 
dépend du type de machine, de ses caractéristiques assignées, de son état, ainsi que de 
l’importance de la fiabilité et de la sécurité de l’installation. Elle comprend 

• la détermination de la cause de défaillance, si nécessaire; 

• la détermination de l'étendue de la réparation, le cas échéant; 

• la définition des caractéristiques de fonctionnement révisées, les conditions de 
fonctionnement et les conditions ambiantes, si elles sont exigées; 

• l’examen de la conception originale et l’amélioration de la spécification de la conception, si 
cela est exigé; 

• la mise en évidence de la qualité et des caractéristiques de fonctionnement de la machine 
réparée; maintien ou amélioration du rendement énergétique assigné  

• l’assurance de la prise en compte des considérations liées à l’environnement 

Cette norme ne remplace pas les exigences spécifiées dans l’IEC 60079-19 ou dans tout autre 
document concernant la réparation et la révision des machines utilisées dans des atmosphères 
explosives. 

Les machines pour applications spéciales, telles que les applications hermétiques, 
submersibles, nucléaires, avec machines à refroidissement par hydrogène, militaires, 
aéronautiques et avec moteurs à traction peuvent avoir des exigences supplémentaires pour 
lesquelles un accord est conclu entre l’atelier de service et l'utilisateur. 

La norme technique n’est pas destinée à se substituer aux instructions et aux recommandations 
du constructeur de la machine d'origine.  

Les nouvelles conceptions et les modifications des caractéristiques de fonctionnement exigeant 
la communication de données du concepteur de la machine ne relèvent pas du domaine 
d’application de la présente spécification.  

2 Références normatives 

Les documents suivants cités dans le texte constituent, pour tout ou partie de leur contenu, des 
exigences du présent document. Pour les références datées, seule l’édition citée s’applique. 
Pour les références non datées, la dernière édition du document de référence s'applique (y 
compris les éventuels amendements). 

IEC 60034 (toutes les parties), Machines électriques tournantes 

IEC 60034-1, Machines électriques tournantes – Partie 1: Caractéristiques assignées et 
caractéristiques de fonctionnement 

IEC 60034-6, Machines électriques tournantes – Partie 6: Modes de refroidissement (Code IC) 
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IEC 60034-11, Machines électriques tournantes – Partie 11: Protection thermique  

IEC 60034-30-1, Machines électriques tournantes – Partie 30-1: Classes de rendement pour 
les moteurs à courant alternatif alimentés par le réseau (Code IE) 

IEC TS 60034-30-2, Rotating electrical machines – Part 30-2: Efficiency classes of variable 
speed AC motors (IE-code) (disponible en anglais seulement) 

IEC 60050-411:1996, Vocabulaire Electrotechnique International – Chapitre 411: Machines 
tournantes 

IEC 60060-1, Techniques des essais à haute tension – Partie 1: Définitions et exigences 
générales 

IEC 60072-2, Dimensions et séries de puissances des machines électriques tournantes –  
Partie 2: Désignation des carcasses entre 355 et 1000 et des brides entre 1180 et 2360 

IEC 60079-19, Atmosphères explosives – Partie 19: Réparation, révision et remise en état de 
l’appareil 

IEC 60136:1986, Dimensions des balais et porte-balais pour machines électriques 

ISO 21940-11, Vibrations mécaniques – Équilibrage des rotors – Partie 11: Modes opératoires 
et tolérances pour rotors à comportement rigid (disponible en anglais seulement)  

3 Termes et définitions 

Pour les besoins du présent document, les termes et définitions donnés dans l’IEC 60034 
(toutes les parties), ainsi que les suivants s’appliquent. 

L'ISO et l'IEC tiennent à jour des bases de données terminologiques destinées à être utilisées 
en normalisation, consultables aux adresses suivantes: 

• IEC Electropedia: disponible à l’adresse http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: disponible à l’adresse http://www.iso.org/obp 

3.1  
client 
personne ou entreprise qui commande une réparation auprès de l’atelier de service, et qui peut 
ou peut ne pas être le propriétaire ou l’utilisateur de la machine 

3.2  
démontage 
désassemblage d'une machine en composants ou sous-ensembles 

3.3  
maintenance 
actions courantes effectuées pour conserver les conditions de bon fonctionnement total de 
l'appareil installé 

3.4  
constructeur 
partie responsable de la fabrication de la machine telle qu'elle a été fournie à l'origine 

http://www.electropedia.org/
http://www.iso.org/obp



